
Junta de Facultat. 16 de febrer de 2022 

ACTA 
 

Dia: Dimecres, 16 de febrer de 2022 

Hora: 12:30 

Lloc: Sala de Juntes i per videoconferència 

 

• Assisteixen presencialment: Jordi Gascón, Ricard Piqueras, Núria Benach, Maria Soler, Jaume 
Carbonell, Arlinda García Coll, Jaume Dantí, Ferran Estrada, Olga Jubany, Camila del Mármol, Pilar 
Gené, Simón Campos, Maria Elena Nadal, Ida Mauro, Andreu Mayayo, Dolores Sánchez, Meritxell 
Tous, Joan Tort, Gemma Celigueta, Mireia Comas, Gabriel Izard, Nil Comas, Verónica Gallego, Julia 
nieves García de Oteiza, Arnau Gelpi, Chiara Romano, Carlota Sánchez Vidal. 

• Assisteixen telemàticament: Daniel Piñol, Neus Colell, Genís Miquel Bergada, Rosa Lluch, Queralt 
Solé, Enric Ciurans, Mikel Aramburu, Giovanni Cattini, Carles Buenacasa, Felipe Guevara, Francisco 
Javier López Cachero, Àngels Ibáñez, Anna Maria Clavell, Josep Maria Fullola, Carles Santacana, 
Anna Cavell 

• S’excusen: Oriol Bertran, Jaume Buxeda, Lluís Pons. 

 
Ordre del dia: 

1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior (SharePoint) 
2. Informe de l’equip deganal (SharePoint) 
3. Aprovació, si s’escau, del document “Política i Objectius de Qualitat de la Facultat de Geografia i 

Història” (SharePoint) 
4. Aprovació, si s’escau, de l’Informe de Seguiment de Centre (Màster en Estudis de Dones, Gènere i 

Ciutadania) (SharePoint) 
5. Altra informació:  

- Inici del segon semestre 
- Planificació acadèmic-docent del curs 2022/23 

6. Torn obert de paraules 

 

 

Benvinguda i obertura 
El Sr. Degà Ricard Piqueras obre la sessió a les 12:35 i dona la benvinguda. 

 
1. Aprovació acta de la reunió anterior 
S’aprova la acta de la reunió anterior, del 20 d’octubre de 2021. 
 

 



 

 
 
2. Informe de l’equip deganal 
El degà Dr. Ricard Piqueras presenta l’informe. Els membres de l’equip comenten, afegeixen o 
destaquen algun punt: 

• La vicedegana acadèmica, Dra. Maria Soler, indica: que a la Comissió Acadèmica del Consell de 
Govern de la UB, avui, ha aprovat la implantació del Doble Grau d’Història i Història de l’Art; 
que estem en procés d’elecció de caps d’estudis de diferents graus; que el Dept. de Geografia 
va aprovar fa uns dies el pla d’estudis del grau de Geografia i Canvi Global, i agraeix a les 
persones que hi han participat activament. 

• La vicedegana de Qualitat i Innovació Docent, Dra. Núria Benach, indica que s’han rebut els 
informes d’acreditació, totes favorables, dels graus de Geografia i d’Antropologia Social i  
Cultural, i dels Màsters en Antropologia i Etnografia, en Estudis Avançats en Història de l’Art , 
en Gestió del Patrimoni Cultural i Museologia, i en Música com a Art Interdisciplinària. Només 
s’ha trobat una incoherència en un d’ells, però s’està resolent. 

• El vicedegà de Doctorat, Dr. Jaume Carbonell, indica que a l’informe de l’equip deganal es 
dona informació quantitativa de doctorat, que no ha variat substancialment d’anys anteriors. 
Només en Geografia va haver un nombre més elevat de sol·licituds de l’habitual. 

• El Secretari Acadèmic, Dr. Jordi Gascón, com a responsable de relacions internacionals, 
remarca que s’aprecia una certa recuperació en la mobilitat d’estudiants amb relació al curs 
anterior, el més castigat per la pandèmia. 

• El Secretari Acadèmic també indica que el prof. Jaume Buxeda, vicedegà de Recerca, que no 
pot assistir a la Junta, a més de la informació que presenta a l’informe de l’equip deganal, 
també vol assenyalar que ja s’ha resolt la convocatòria per a pàgines web dels grups de 
recerca (a l’informe s’indicava que estava pendent), i remarcar que la jornada de l'11 de 
Febrer (Dia Internacional de les dones i les nenes en la ciència), conjunta amb la Facultat de 
Filosofia i realitzada amb el suport de la Comissió d'Igualtat de centre, centrada en un 
homenatge a la Dra. Mary Nash, va ser tot un èxit. 

• Finalment el degà, Dr. Ricard Piqueras, informa de l’acord de la Junta Consultiva de la UB que 
estableix com a professors/es emèrits de la nostra Facultat a: M. Cristina Borderías, Manel 
Risques, Antoni Segura i Ricard Vinyes. I es reconeix amb la distinció honorífica als 
professors/es: Ignasi Joaquim Baiges, Francesca Español i M. Ángeles Petit. El degà els felicita. 
Amb relació al Consell de Professorat d’ahir, explica que es posa en marxa la segona fase del 
pla de millora salarial del professor associat, amb un increment del pressupost. També destaca 
canvis en la convocatòria d’enguany de les beques Ramon i Cajal: s’ha incrementat el nombre 
de beques i els sous, i desapareix el compromís d’estabilització. La UB ha fet una oferta de 70 
places, però sense aquest compromís; no generaran plaça d’agregat automàticament. En 
relació al nou reglament del personal jubilat, vol assenyalar el punt 6.5. Excepcionalment, 
els/les degans/es i el/la rector/a pot donar el caràcter d’emèrit o honorífic a algun docent que 
no compleix els requisits establerts per normativa. El degà remarca que es tracta d’una via 
excepcional, i que passa, inicialment, per l’informe favorable del departament corresponent. 

No hi ha preguntes. 

 
 



 

 
 
3. Aprovació, si s’escau, del document “Política i Objectius de Qualitat de la Facultat de 

Geografia i Història” 
La vicedegana de Qualitat i Innovació Docent, Dra. Núria Benach, presenta el document, que és un 
requeriment establert per la pròpia Facultat. 

S’aprova per unanimitat sense cap observació. 

 
4. Aprovació, si s’escau, de l’Informe de Seguiment de Centre (Màster en Estudis de Dones, 

Gènere i Ciutadania) 
La vicedegana de Qualitat i Innovació Docent, Dra. Núria Benach, presenta l’informe, que ha estat 
aprovat en el Comissió de Qualitat ahir mateix. Ha de ser aprovat per la Junta per enviar-lo a 
l’AQU. 

S’aprova per unanimitat sense cap observació. 

 
5. Altra informació: 

  
- Inici del segon semestre 

La vicedegana acadèmica, Dra. Maria Soler, explica que s’ha iniciat el segon semestre sense 
problemes i amb la normalitat que permet la situació actual de pandèmia. 

- Planificació acadèmic-docent del curs 2022/23 

La vicedegana acadèmica, Dra. Maria Soler, indica que s’inicia la planificació pel curs vinent. És 
política del Rectorat avançar aquest procés en el calendari per no tenir problemes administratius a 
l’inici de curs en relació a contractacions de nous docents. Això obliga a accelerar el procés, però 
també genera altres problemes administratius. Aquest matí hi ha hagut reunió de la Comissió 
Acadèmica de consell de Govern on s’ha indicat el cronograma: 

• A finals de febrer ja s’ha de tenir el nom de coordinadors/es de graus i màsters 
• A finals de març ja s’hauria d’haver establert la força docent dels departaments 

El degà afegeix que, quan el vicerector va explicar aquesta proposta, la major part de degans i 
deganes van ser escèptics en relació al calendari que es proposava. Hi ha problemes en la gestió 
d’aquest calendari, però s’haurà de mirar de complir-lo. 

 

 



 

 

6. Torn obert de paraules 

El degà explica que estem començant a preparar la celebració de la Diada de Sant Jordi, 
conjuntament amb el CRAI. El professorat rebrà un email indicant-los la possibilitat de presentar els 
llibres que hagin publicat en el darrer any. 

També vol fer una reflexió al voltant de les dificultats que hi ha per aconseguir que el PDI assumeixi 
responsabilitats de gestió. Es complicat la renovació en caps d’estudis, directors de departaments, 
etc. Cada vegada costa més trobar qui vulgui fer tasques de gestió. En relació a aquest punt, el Dr. 
Ferran Estrada considera que la universitat hauria de mirar quines son les causes, assenyala algunes: 
burocratització excessiva, professors que han de destinar els seus esforços en acreditacions, un 
sistema que prima més la carrera individual (trams, publicacions,...) que el treball col·lectiu, etc. El 
degà respon que està d’acord amb la reflexió del Dr. Estrada, i comenta altres complicacions que 
expliquen aquesta situació. Està d’acord que cal elevar aquestes reflexions/queixes als òrgans 
corresponents. 

La Dra. Arlinda García Coll comenta, en relació a les convocatòries de beques de suport, que això 
pot suposar un problema si es destina a tasques administratives, en substitució de PAS. També 
explica que, a mig curs, han sortit la resolució de beques post-doctorals (Ajuts “Margarita Salas”) 
que han obligat a fer canvis, sempre complicats, en els equips docents dels graus (professorat 
associat que ha guanyat aquestes beques i ja no assumeix la docència prevista). Igualment pregunta 
com està funcionant el Consell Assessor. Finalment, pregunta si hi ha un calendari i estratègia de 
captació d’estudiants pel curs vinent. 

Responent a les preguntes i comentaris de la Dra. García Coll, el degà explica que no ha canviat la 
política de beques de suport. La Facultat vol agafar el mínim, però que hi ha tasques que només es 
poden cobrir amb becaris ara per ara. En relació a les convocatòries de beques post-doc, cal dir que 
a la universitat no s’esperava l’arribada massiva de convocatòries en aquest moment, i no es va 
preveure el que això podia implicar en l’estructura docent dels graus. El Rectorat està mirant com 
afrontar aquest problema a partir d’ara. 

El Dr. Jordi Gascón explica que no s’ha fet res concret des de la reunió del Consell Assessor, però 
que hi ha propostes que es preveuen activar abans de la següent reunió, el mes de maig. 

 

 

 

 



 

 

 

La Dra. Maria Soler explica que hi ha un cronograma de captació d’estudiants pels graus, i explica 
les accions previstes: participació en Fires, portes obertes, creació de “ambaixadors/es” (estudiants 
que reforçaran els programes de captació), etc.. En relació als màster, es preveu una reunió per 
millorar les polítiques de captació. 

El Dr. Giovanni Cattini explica que la tesis de la Dra. Caterina Canyelles («Masclisme i cultura jurídica: 
Una etnografia del procés judicial de la violència de gènere»), del programa de doctorat Societat i 
Cultura, ha guanyat el premi Antoni M Badia i Margarit en la categoria millor acció en català de 
divulgació de la tesi doctoral de l’àmbit de les humanitats i les ciències socials, I que això pot animar 
a incrementar l’ús del català en les tesis doctorals. El degà aprofita per explicar que l’acte de l’11 de 
febrer va ser un èxit, amb molt bona acollida. 

Sense més intervencions, es tanca la reunió. 

 

Barcelona, a 16 de febrer de 2022 

 

 

El secretari                                                                    
Jordi Gascón  
 

Vist i plau  
El president 
Ricardo Piqueras Céspedes  
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